
A  H A T Á R O Z A T L A N
N É V E L Ő K E T ?
( I N D E F I N I T E  A R T I C L E S )

H O G Y A N  H A S Z N Á L J U K  A Z  A N G O L B A N 



M E G N É Z Z Ü K ,  H O G Y . . .
MI R Ő L  I S  L E S Z  MO S T  S Z Ó ?

Milyen névelők vannak az angol nyelvben
Van-e különbség a magyar nyelvhez képest
Határozatlan névelők
Kivételes esetek

HATÁROZATLAN NÉVELŐK HASZNÁLATA



Az a és az an határozatlan névelőket az angol nyelvben egyes
számban álló megszámlálható főnevek előtt kell használni.

(Magyarra fordítva az a/an annyit tesz, hogy egy, de nagyon
sokszor mi nem tesszük bele az egy szót a mondatba!

 
This is an apple. - Ez egy alma. 

I'm a baker. - Pék vagyok. 
This is a television. - Ez egy tévékészülék.

 
Az a/an határozatlan névelőket mindig általánosságban

használjuk, soha nem vonatkoznak egy bizonyos tárgyra vagy
személyre. 
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There’s a book on the table. – Van egy könyv az asztalon. 
 

A fenti mondatban nem tudjuk, vagy nem is érdekes, hogy milyen könyv van az
asztalon. A lényeg az, hogy valami (egy könyv) van az asztalon, tehát az asztal nem

üres. 
 

Ezzel szemben: 
The book is on the table. – A könyv az asztalon van. 

 
Ebben az utóbbi mondatban pedig pontosan tudjuk, hogy melyik könyvről van szó,

ezért használjuk a the határozott névelőt! 
 

There is a book also in the postman-fisherman's hand. - Van egy könyv a
postás-horgász kezében is. 
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További példák:
 

 Kriszta works in a bank. – Kriszta egy bankban dogozik. 
(Általános megállapítás, nem tudjuk, hogy melyik bankban,

de nem is érdekes.)
 

There’s a woman by the door. – Van egy nő az ajtónál. 
(Tök mindegy, hogy milyen nő – Pamela Anderson vagyTeréz anya 

– a lényeg az, hogy egy nő – és nem egy férfi – van az ajtónál.)
 

Foglaljuk tehát gyorsan össze:
 

a/an: határozatlan névelő – általánosságban vonatkozik valamire
the: határozott névelő – egy bizonyos dologra/személyre vonatkozik 

(tudjuk mire/kire)  
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Most pedig tisztázzuk, hogy mi is a különbség az a és az an között 
(bár szerintem már rájöttetek):

 
a: akkor használjuk, ha az utána álló főnév mássalhangzóval

kezdődik 
a table, a book, a dog

 
an: akkor használjuk, ha az utána álló főnév magánhangzóval

kezdődik
an animal, an engineer, an angel

 
Sometimes I wish I were an angel

Sometimes I wish I were you
Sometimes I wish I were an angel

Sometimes I wish I were you  
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Tehát ahogy azt korábban mondtam, a/an határozatlan névelőt 
kell használnod minden megszámlálható főnév előtt,

kivéve a következő eseteket: 
 

 - ha határozott névelő (the) van a főnév előtt
 - ha birtokos névmás (my, your, his, her, our, your, their) van a főnév előtt

 - ha mutató névmás (this/that) van a főnév előtt 
 - ha többes számban van a főnév (de ez egyértelmű, hiszen, ha több, akkor

nem lehet egy…)  
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This dog is tired. - Ez a kutya fáradt.
     I love my sister! - Szeretem a testvéremet!

     The suitcase is heavy. - A bőrönd nehéz
   That T-shirt is yours. - Az a póló a tied.



 Na, ez nem volt annyira bonyolult. Most pedig nézzük meg
részletesen azokat az eseteket, amikor kell használnunk az a/an

határozatlan névelőt:
 

Minden esetben kell használni a határozatlan névelőt, ha egyes
számban és általánosságban beszélünk megszámlálható főnevekről.

 
A mouse is a small animal. – Az egér kicsi állat.

 
Bár itt magyarul határozott névelőt használunk az egér (mouse) előtt,
angolul határozatlan névelőt kell odatennünk, mert nem egy „konkrét
egérről” (pl. Mickey, Minnie, Jerry, Stuart Little, vagy az egér a Marson)

beszélünk, hanem általánosságban emlegetjük az
egereket.  
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 A foglalkozások neve előtt mindig ki kell tenni a határozatlan névelőt
(természetesen csak akkor, ha az egyes számban van):

 
She is a babysitter. - Ő (egy) bébiszitter.

  Károly is an actor. He is not a mechanic. - Károly színész, (ő) nem autószerelő.
  

 Are you a doctor? - (Te) orvos vagy?/Ön orvos?
 

They are musicians.  – Ők zenészek. 
(Többes számban nem kell használni a határozatlan névelőt!)
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Számoknál a one helyett általában a-t használunk, figyelj csak:
 

a half – (egy) fél
a third – (egy) harmad

a couple – (egy) pár
a dozen – (egy) tucat

a hundred – (egy) száz
a thousand – (egy) ezer

a million – (egy) millió
 

Az a/an jelentheti azt is, hogy per, 
azaz gyakoriság jelzésekor is használhatjuk:

 
once a week (once per a week) – hetente egyszer 

twice a year (twice every year) – évente kétszer
three times a day – naponta háromszor 

seven days a week – a hét minden napján
 

An apple a day keeps the doctor away.
Minden nap egy alma a doktort távol tartja.
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Az a/an határozatlan névelő vonatkozhat egy bizonyos csoport/ kategória/ fajta minden
tagjára:

 
An elephant is a mammal. – Az elefánt emlősállat.

A violin is a musical instrument. – A hegedű hangszer.
A teacher is responsible for the students. – Egy tanár felelős a tanulókért.

 
Az a/an határozatlan névelőt használjuk a következő kifejezésekben:

 
a bit (of something) – egy kevés (valamiből)

a few (of something) – egy néhány (valamiből)
a little (of something) – egy kevés (valamiből)

a large number (of something) – nagy mennyiség (valamiből)/nagyszámú valami
a great deal (of something) – nagy mennyiség (valamiből)

a lot (of something) – sok (valamiből)
 

a responsible teacher - egy felelősségteljes tanár :) 
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Akkor is kell használni az a/an határozatlan névelőt,
amikor bizonyos mennyiségekről beszélünk, amelyek

segítségével nem megszámlálható főneveket
tudunk megszámlálhatóvá tenni:

 
a glass of milk – egy pohár tej

a bottle of wine – egy üveg bor
a piece of chocolate cake – egy darab csokitorta

 
DE:

 
Ha a mértéket kifejező szó többes számban van, akkor

természetesen nem kell használni az a/an
határozatlan névelőt:

 
two glasses of orange juice – két pohár narancslé

three bottles of coke – három üveg kóla 
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